
گــروه اقتصادی - معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: دارندگان 
گواهینامه مهارت به سرعت جذب بازار کار می شوند و می توانند با گرفتن مجوز 

برای خود کسب و کاری راه اندازی کنند.
مهرداد عظیمی از ســنجش مهــارت و تعیین صلاحیت حرفه ای به عنوان 
وظایف مهم ســازمان آموزش فنی و حرفه ای نام برد و اظهار کرد: برای آن دســته 
از کســانی که بعد از کســب آموزش های مهارتی موفق به کسب نمره قبولی در 

آزمون های عملی و دانشی می شوند، گواهینامه بین المللی مهارت صادر می شود.
وی به ویژگی گواهینامه های مهارتی اشاره کرد و گفت: دارندگان گواهینامه 
مهارت امکان جذب در بازار کار را پیدا می کنند و با گرفتن مجوز می توانند شخصا 
برای خود کسب و کاری راه اندازی کنند. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به ۱۹ گروه هدف ســازمان آموزش فنی و حرفه ای گفت: این سازمان 
متولی ارائه آموزش های مهارتی غیر رســمی دولتی و خصوصی است و در حال 
حاضر ۶۵۸ مرکز آموزش فنی و حرفه ای دولتی، بیش از ۴۸۰۰ کارگاه آموزشی، 
۲۱ هزار آموزشــگاه فنی و حرفه ای آزاد فعال و ۵۰۰۰ مربی از ظرفیت های این 
مجموعه به شمار می رود که در قالب ۱۱ هزار و ۵۰۰ استاندارد به شاغلین بنگاه های 
اقتصادی و کارجویان در حوزه های کشاورزی، صنعت، خدمات و فرهنگ و هنر 
آموزش مهارتی ارائه می کنند. عظیمی درباره آموزش های ارائه شده در سازمان فنی 
و حرفه ای گفت: آموزش ها مبتنی بر استانداردهای ایسکو ۲۰۰۸ سازمان جهانی کار 
است و برای گروه های متعدد از جمله فارغ التحصیلان دانشگاهی، دانش آموزان، 
دانشجویان،  زنان،  معلولان، اقشار آسیب پذیر و ... تنوع آموزش های مهارتی دیده 
شده است. وی در توضیح فرآیند اجرای آموزش در مراکز مدیریت مهارت آموزی 
و مشاوره شغلی نیز گفت: مراکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی با هدف 
توانمندسازی مهارتی دانشــجویان و همچنین اشتغال پذیری فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی ایجاد شده اند و در ســه سطح نیازسنجی، خدمات مهارت آموزی و 
خدمات مشاوره شغلی و آموزشی خدمات خود را ارائه می دهند. به گفته وی ارائه 
خدمات مشاوره شغلی و آموزشی و مهارت آموزی موردنیاز بازار کار به دانشجویان 

بر اساس ظرفیت های بالقوه و بالفعل دانشگاه ها صورت می گیرد.

مزایای داشتن گواهینامه های مهارتی
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گروه اقتصــادی - دبیر انجمن 
صنفــی کارفرمایی صنعــت پالایش 
نفــت کشــور درباره کیفیــت بنزین 
گفت: کیفیت بنزین در سال های اخیر 
مطلوب و قابل دفاع اســت، ما بعنوان 
تولیدکننده هم تامین ســوخت و هم 
رعایت چهارچوب های قوانین زیست 
محیطی را به عهده داریم. ناصر عاشوری 
قلعه رودخانی درباره اوضاع تولید بنزین 
اظهار داشــت: ما بصورت مســتمر  از 
تمام پالایشگاه ها در حال تولید هستیم 
و اکنون تولید و مصرف تقریبا ســر به 
سر شده اســت، بحث تراز و ناترازی 
به تغییر فصول سال برمی گردد، وقتی 
مصــرف بالا مــی رود نگرانی ها بابت 

تامین سوخت نیز بیشــتر می شود اما 
اکنون در این فصل سال تولید و مصرف 
همخوانی دارد و نگرانی کمتر است. وی 
با بیان اینکه باید سبد سوخت تغییر کند 
و از انرژی های نو از جمله ال پی جی و  
ســی ان جی نیز در سبد گنجانده شود، 
گفت: از طرف دیگر باید در خودروها 
اصلاحات صــورت گیرد یعنی تولید 
خودروهای با مصرف کمتر در دستور 
کار قرار گیرد و همچنین خودرهایی که 
مصرف بالا دارند در لیست حذف قرار 
گیرند، اصلاح این سیستم می تواند به 
حل ناترازی کمــک کند. دبیر انجمن 
صنفــی کارفرمایی صنعــت پالایش 
نفت کشــور درباره ساخت پالایشگاه 

جدید برای پاسخ به رشد تقاضا تاکید 
کرد: پالایشــگاه ها ظرفیت مشخص 
و محدودی دارند اینگونه نیســت که 
بتواند براحتــی تولید را افزایش دهند. 
قطعا ســاخت صنعت پالایشگاه هم 
زمانبر و هم ســرمایه بر است، البته اگر 
دولت ســاخت پتروپالایشــگاه و یا 
پالایشگاه های کوچک را توسط بخش 
خصوصی در دستور کار خود قرار دهد 
که ســرمایه گذاری و حمایت شود هم 
زودتــر به ثمر نشســته و بهره برداری 
می شــوند و هم اینکه توجیه اقتصادی 
دارد و برگشــت ســرمایه نیز زودتر 

حاصل می شــود و در عین حال به حل 
ناترازی کمک می کنند.وی با بیان اینکه 
در شرایط کنونی ســاخت پالایشگاه 
بزرگ مقرون به صرفه نیست، ادامه داد: 
پالایشگاه های بزرگ هم سرمایه برند و 
هم اینکه در این شرایط در توان دولت 
نیست که ســرمایه گذاری کند ضمن 
اینکه به لحاظ حقوقی و قانونی نیز دولت 
برای ساخت پالایشگاه ممنوعیت دارد، 
یعنی دولت فقط می تواند ۲۰ درصد در 
این پروژه ها مشارکت داشته باشد و ۸۰ 
درصد باید توســط بخش خصوصی 
اجرا شود. اگر بخواهیم به جای سیاست 

واردات؛ طرح های جدید و توسعه ای 
را اجرا کنیم، منطقی تر و ارزشــمندتر 
است زیرا به همان میزان از خام فروشی 
نفت جلوگیری کرده و ایجاد اشــتغال 
می کند و  و در واقع ســاخت پالایشگاه 
صنعتی اســت که حــرف برای گفتن 
داریــم و متخصصان ایرانی به به لحاظ 
فنــی می تواننــد این پالایشــگاه ها را 
راه اندازی کنند، مواد اولیه هم در اختیار 
داریم، بنابرایــن توجیه فنی، اقتصادی 
و منطقی داشــته و قابل دفاع است که 
پالایشــگاه های کوچــک را تقویت و 
حمایت کنیم. در آخرین  پالایشــگاه 
کوچک ۲۰ هزار بشکه ای ساخته شده؛ 
که از خوراک میعانات گازی  اســتفاده 

می کند؛ حــدود زیر ۳ هــزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری شده و صدر در 
صد خصوصــی اجرا کــرده و اکنون 
یک پالایشگاه  ۱۵۰ هزار بشکه ای هم 
در دســت افتتاح اســت که ۴۵ درصد 
پیشــرفت فیزیکــی دارد. دبیر انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت 
کشــور درباره کیفیت بنزین نیز اذعان 
داشت: کیفیت بنزین در سال های اخیر 
مطلوب و قابل دفاع اســت، ما بعنوان 
تولیدکننده هم تامین ســوخت و هم 
رعایت چهارچوب های قوانین زیست 
محیطی را به عهده داریم و همواره یکی 
از آیتم های مهم مورد توجه پالایشی ها 

رعایت مباحث زیست محیطی است.

گــروه اقتصــادی -وزارت راه و 
شهرسازی به بانک مرکزی پیشنهاد داده 
تا ۸۰ هزار میلیارد تومان به تســهیلات 
کمک ودیعه مسکن اختصاص دهد و 
به گفته  معاون وزیر راه و شهرســازی 
افزایش سقف تسهیلات فردی نیز در 

دستور کار قرار دارد.
ســال گذشــته ۴۰ هزار میلیارد 
تومان برای پرداخت تسهیلات کمک 
ودیعه مسکن از سوی بانک مرکزی به 
تصویب رسید که نسبت به سال قبل از 
آن دو برابر شد. سقف تسهیلات ودیعه 

مسکن نیز در تهران ۲۰۰، مراکز استان ها 
۱۵۰ و سایر شهرها ۱۰۰ میلیون تومان 
اســت. البته بعضا ســخت گیری های 
برخی بانک هــا در پرداخت وام اجاره 

باعث گلایه متقاضیان می شود.
اخیرا هادی عباسی اصل ـ معاون 
وزیــر راه و شهرســازی - از مکاتبــه 
وزارت راه و شهرسازی با بانک مرکزی 
برای افزایش سهمیه و میزان تسهیلات 
ودیعه مســکن خبر داده و گفته است: 
پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی برای 
افزایش تسهیلات ودیعه مسکن به ۸۰ 

همت به بانک مرکزی ارائه شده و باید 
در شورای پول و اعتبار در خصوص این 
پیشنهاد تصمیم گیری شود. همچنین از 
دیگر پیشــنهادهای ارائه شده افزایش 
سقف تسهیلات فردی ودیعه مسکن 
است که این مورد نیز همزمان با افزایش 
تسهیلات ودیعه مسکن بررسی خواهد 
شــد.با وجود آن که دولت تلاش کرده 
با تامین منابع به مستاجران کمک کند، 
عملکرد برخی بانک ها در پرداخت وام 

اجاره انتقاد مســئولان را در پی داشته 
است. اواسط امســال حسین جنتی - 
مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران 
- گفت که چیزی قریب به یک هشتم 
متقاضیان دریافــت وام اجاره موفق به 

اخذ این تسهیلات شده اند. 
او یکــی از مهم ترین ارکان هزینه 
در سبد خانوار تهرانی ها را اجاره  بهای 
مســکن دانســت و گفت: مقرر است 
در دولت ســیزدهم در این خصوص 

کارگشــایی بیشــتری صورت گیرد. 
بنابراین بانک هــای عامل )بیش از ۲۰ 
بانک پرداخت کننده( باید همگام تر با 
مردم و دولت در این زمینه حرکت کنند. 
طی سال های اخیر در کنار موانع سیستم 
بانکی در پرداخت وام اجاره، مستاجران 
با مشــکلات دیگــری همچون عدم 
همراهی صاحب خانه ها برای دریافت 
کد رهگیری و دریافت مبالغ قابل توجه 
از سوی بنگاه های املاک برای ارائه کد 
رهگیــری مواجه بودند؛ موضوعی که 
در ســال جاری توسط دولت برطرف 

و شــرایط برای دریافت کد رهگیری 
رایگان فراهم شد.

آن طور که وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کــرده تاکنون ۳۷ هــزار و ۵۷۳ 
قرارداد در ســامانه املاک و مستغلات 
بین موجران و مســتاجران منعقد شده 
و این تعداد توانســته اند کد رهگیری 

رایگان از این سامانه دریافت کنند.
متقاضیــان بــرای دریافــت کد 
رهگیری قرارداد اجاره باید به ســامانه 
amlak.mrud.ir قســمت »سامانه 
ثبت رایگان اجاره مسکن« مراجعه کنند.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی -تداوم ســیر 
صعودی افزایش قیمت مسکن پس 
از اقدامات دولت جهت ســاماندهی 
بنگاه های مشــاور املاک نشان داد 
که صرف چنین نیرو و زمانی گرچه 
لازم و ضروری بود ولی به دلیل نقش 
فرعی این صنف در مقابل بازیگران 
اصلی گرانی مسکن، آنچنان که باید 

نه کافی بود و نه اساســاً تأثیرگذاری 
محســوس و معنــاداری داشــت. 
تلاطمات بازار مســکن ذی نفعان و 
بازیگران متعددی دارد و ساماندهی 
این ملغمه بــازار نیازمند به کارگیری 
رویکردی همه جانبه اســت. اما در 
این بین عاملی وجــود دارد که طی 
چند دهه اخیر همواره صحنه گردانی 
عرصه مسکن را برعهده داشته و آن 

هم چیزی جز قیمت زمین نیست.

افزایــش ۷۹ درصــدی قیمت 
هــر مترمربــع مســکن در تهران به 
۷۷ میلیون تومــان، جدیدترین آمار 
تکان دهنده این روزهای بازار مسکن 
است که خبر از هر چه محال تر شدن 
تحقق آرزوی دسترســی به مسکن 
اســتطاعت پذیر می دهد. آن هم در 
وضعیتی که ســهم مســکن در سبد 
خانوار شــهری تهران به ۷۰ درصد 
رســیده و در جدیدترین نظرسنجی 

مرکز افکارسنجی، مهمترین اولویت 
و دغدغه اقتصادی خانوار شــهری 
تهران تأمین مسکن عنوان شده است. 
این افزایش قیمت اما در حالی است 
که هزینه ساخت یک مترمربع مسکن 
در تهران به طور تعیین کننده ای کمتر 
و عــددی حــدود ۱۵ میلیون تومان 
برآورد می شود اما هزینه نهایی تمام 
شده ای که در بازار به متقاضی تحمیل 
می شود تقریباً ۵ برابر هزینه ساخت 

است. اما چرا؟
پاســخ چرایی رونــد افزایش 
سرســام آور هزینه نهایی تمام شده 
مسکن در بازار و اختلاف فاحش آن 
با هزینه ساخت، دقیقاً پاسخ نامعادله 
گرانی مسکن است. اینکه چه عامل 
یــا عواملی بــه غیــر از هزینه های 
ساخت مسکن در این بازار دخیل اند 
و چطــور می توان اثرگــذاری این 

عوامل را کم و کم تر کرد.
از ابتدای سال جاری، مداخلات 
قیمتی مشــاوران امــلاک و دلالان 
ملکی به عنــوان یکی از اصلی ترین 
متهمان نابسامانی بازار مسکن عنوان 
می شد. تا جایی که طی چند ماه اخیر، 
بــه کرات خبر از بازرســی و پلمب 
بنگاه های مشــاوران املاک به گوش 
می رســید. به طوری که طی آخرین 
آمار اعلام شــده از سوی وزیر راه و 
شهرسازی از خرداد تا مهر ماه امسال 
بیش از ۸۰ هزار بازرسی از بنگاه های 
املاک سراســر کشور انجام و ۵۶۰۰ 
بنگاه مشــاور املاک توســط پلیس 

امنیت اقتصادی پلمب شد.
از طرفــی انتقــال ســامانه کد 
رهگیری از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به وزارت راه و شهرســازی 

و اجباری شدن صدور کد رهگیری 
معاملات ملکی، هم مشاوران املاک 
را با صدور کارت فعالیت ساماندهی 
کرد و هم نظام تعیین حق کمیسیون 
این صنف را تغییر داد. به شیوه ای که 
گفته شــد زین پس حق کمیسیون از 
طریق رقمی ثابــت به اضافه درصد 
مشــخصی از قیمت ثبت شــده در 

تقویم املاک تعیین خواهد شد.
پیش از راه اندازی این ســامانه 
شــیوه فعالیــت مشــاوران املاک 
دریافت درصدی از ارزش معاملات 
ملکی به عنوان حق کمیســیون بود 

که بر اســاس نرخ نامه کمیســیون 
نظــارت اصناف تعیین می شــد. در 
این شیوه، هرچه ارزش معامله بیشتر 
می شــد دریافتی مشاوران املاک نیز 
افزایش پیدا می کــرد. همین فرآیند 
باعث شــده بود که مشاوران املاک 
به عنــوان متهمان اصلــی تغییرات 
قیمت حوزه املاک، شــناخته شوند. 
اما آیا متهم ردیف اول گرانی مسکن، 
مشاوران  کاذب  قیمت ســازی های 

املاک و دلالان ملکی بود؟
تداوم ســیر صعــودی افزایش 
قیمــت مســکن پــس از اقدامات 
دولت جهت ســاماندهی بنگاه های 
مشــاور املاک نشــان داد که صرف 
چنیــن نیرو و زمانــی گرچه لازم و 
ضروری بود ولی به دلیل نقش فرعی 

این صنف در مقابل بازیگران اصلی 
گرانی مسکن، آنچنان که باید نه کافی 
بود و نه اساساً تأثیرگذاری محسوس 
و معناداری داشــت. تلاطمات بازار 
مسکن ذی نفعان و بازیگران متعددی 
دارد و ســاماندهی ایــن ملغمه بازار 
نیازمنــد به کارگیری رویکردی همه 
جانبه اســت. در ایــن بین اما عاملی 
وجــود دارد که طــی چند دهه اخیر 
همواره صحنه گردانی عرصه مسکن 
را برعهده داشته و آن هم چیزی جز 

قیمت زمین نیست.
در همیــن راســتا کیانــوش 

گودرزی، رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک تهران، ضمن اشــاره به اینکه 
اختلاف قیمت بین هزینه ســاخت 
هــر مترمربع مســکن و هزینه تمام 
شــده بــازار ناشــی از قیمت زمین 
اســت، توضیح داد: قیمت ساخت 
یک واحد مسکونی در مناطق میانی 
تهران ۱۰ یا نهایت ۱۵ میلیون تومان 
اســت. که این رقم، رقــم معقول و 
قابــل پرداختــی از ســمت مردم و 
مشــتریان است. اما قیمت تمام شده 
بازار به مراتب بیشــتر اســت که آن 
هــم بخاطر قیمت زمین اســت. در 
اوایل سال می گفتند مشاوران املاک 
باعث گرانی مســکن و قیمت سازی 
کاذب هستند، در حالی که مشاوران 
املاک یک اپســیلون هم تأثیری در 

افزایش قیمت مسکن ندارند. هزینه 
ساخت در کنار هزینه جواز ساخت 
شــهرداری ها، مالیات و ثبت اسناد و 
آب و برق و از طرفی ســرعت عمل 
سازنده برای تولید است که در قیمت 
نهایی مسکن تأثیر می گذارد و در این 
بین تاثیرگذارترین مؤلفه -به ســبب 
سهم بالا- به قیمت زمین اختصاص 
دارد. و در هیچکــدام ایــن مــوارد 

مشاور املاک دخیل نیست.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهــران ادامــه داد: امســال با ۲۰۰ 
بازرس و با همراهــی وزارت راه و 

شهرســازی و تعزیرات کل مناطق 
تهران را چندین بار بازرســی کردیم؛ 
نتیجه چه شــد؟ اگر مشاوران املاک 
عامل گرانی مسکن بودند بعد از این 
بازرســی ها باید شاهد کاهش قیمت 
معنادار مسکن بودیم. آنچه در واقع 
عامل ارزان شــدن بود تولید و ورود 
۱۰ هزار واحد به بازار مســکن بود. 
متأسفانه در ســال های گذشته ترک 
فعــل صورت گرفتــه باعث کاهش 
تولید مســکن و در نتیجه گران شدن 
مسکن در کشور شد. در حال حاضر 
بحث بازرسی مشاوران املاک بیشتر 
شبیه به یک دور باطل شده است؛ آن 
هــم در حالی که اگــر به جای اینکه 
پتانســیل نیروی ۲۰۰ نفر چندین ماه 
برای بازرسی مســتمر صرف شود، 

به مســائل اساسی تری پرداخته شود 
تأثیر بیشتر خواهد بود.

وی تصریــح کــرد: از طرفی 
نباید بازار موازی درســت کرد. در 
بحث اصنــاف و کســب و کارها، 
مشــاوران املاک یک جمعیت ۲۵۰ 
هزارنفری در کشــور هستند که باید 
این جمعیت قانون مند و ســاماندهی 
شــود. به جای تکــرار مکررات در 
سالیان سال، باید قوانینی وضع شود 
که واحد بدون پروانه اساســاً نتواند 
فعالیت کنــد. در این صورت اصلًا 
نیاز به این همه بازرسی نخواهد بود! 
وقتی ابزاری برای فعالیت مشاوران 
املاک متخلف وجود نداشته باشد، 
تمام نیرو بر نظارت و کنترل و رصد 
واحدهای جوازدار صرف می شود. 
اگر قوانینی وضع شــود که مشــاور 
املاک نتواند خارج از آن چارچوب 
فعالیــت کند، دیگر چنین مســائلی 
پیش نمی آید. چــرا که اتفاقاً در این 
وضعیت مردم کوچک ترین افزایش 
قیمتی در مســکن را از زبان و چشم 
مشــاور املاک می بینند و مشاوران 
املاک باید پاســخگوی مردم باشند 
در صورتی که کوچک ترین دخل و 

تصرفی در بازار ندارند.
گــودرزی در پایــان تاکیــد 
کــرد: در حال حاضــر دولت باید با 
ســازوکارهایی مثل عرضه هدفمند 
زمیــن به بــازار ورود کنــد. دولت 
حتی اگر بر روی قیمت ســاخت در 
بــازار و نه ســاخت دولتی، بر تولید 
ســرمایه گذاری کنــد و به صورت 
گســترده زمین عرضه و واگذار کند، 
قطعاً بر بازار مسکن و کاهش قیمت 

زمین تأثیرگذار خواهد بود.

زمین؛ صحنه گردان گرانی 
مسکن

کارشناسان مسکن معتقدند اگر قیمت مسکن بالا است فقط به علت گرانی زمین است و این موضوع 
ربطی به اتحادیه املاک ندارد.

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
انجمــن صنفی صنعــت تایر ضمن 
اشاره به مشکلات ناشی از تخصیص 
به  موقع ارز، تاکید کرد این ارزی که به 
صورت فوری با امتیاز کاهش تعرفه 
واردات تایر، تخصیص پیدا کرده، اگر 
به موقع به صنعت تایر داده می شــد، 
این توانایی وجود داشت بیش از نیاز 
مصرفی بازار، تایر تولید و توزیع شود؛ 
اما این اقــدام نه تنها صورت نگرفت 
بلکه سبد محصولات تایرسازان تغییر 
کرد و به ســمت تولید محصولات با 

ارزبری کمتر سوق داده شد.
مصطفی تنهــا، اظهار کرد: عدم 
تخصیص به  موقــع ارز از بهمن ماه 
سال ۱۴۰۱ به بعد، سبب شد تا علیرغم 
اینکه در سه ماهه ابتدایی سال جاری، 
تولید افزایشــی می رفت، در مجموع 
شش ماهه سال، هشت درصد کاهش 
تولید تایر نسبت به نیمه نخست سال 
گذشــته رقم بخورد. کاهش تولید، 
کاهش عرضه را نیز به  دنبال داشــت 
که آن نیز خود مشــکلاتی را در بازار 

ایجاد کرد.

ســخنگوی انجمــن صنفــی 
صنعت تایــر ادامه داد: علاوه بر این، 
ســرمایه گذاری هایی  کارخانه هــا 
انجــام داده و مقــدار قابل توجهی 
ظرفیت هــای جدیــدی ایجاد کرده 
بودند که می بایســت در سال جاری 
مورد بهره برداری قرار می گرفت؛ اما 
متاســفانه به دلیل عدم تخصیص به  
موقــع ارز، این مهم هم تحقق نیافت. 
از سوی دیگر، کارخانه ها برای آنکه 
در مصرف مــواد صرفه جویی کنند، 
ترکیــب محصولات تولیدی خود را 
بیشتر بر اساس میزان ارزبری انتخاب 
کردند؛ یعنی محصولاتی را برای تولید 
انتخاب کردند که مواداولیه خارجی 
کمتری نیــاز داشــت؛ در نتیجه در 
ترکیب ســبد محصولات شرکت ها، 
تغییر حاصل و همه این موارد ســبب 
شد شکافی بین تولید و مصرف تایر 

در کشور به وجود آید.

وی خاطرنشــان کرد: زمانی که 
کاهش تولید پدید می آید، به گونه ای 
که در بازار هم محســوس باشــد که 
تولید در حال کاهش اســت، طبیعی 
است که به لحاظ روانی، بازار تعادل 
خود را از دســت بدهد و احســاس 
کاهش عرضه، باعث افزایش قیمت 
شــود. روند افزایشی قیمت در کف 
بازار ســبب خواهد شد که مردم نیز 
از یکســو به تایر بــه صورت کالای 
سرمایه ای نگاه کنند و متصور شوند 
که در شــرایط تورمی، ارزش سرمایه 

خود را با خرید تایر حفظ کنند.
این مقام صنفی- صنعتی تصریح 
کرد: از ســوی دیگر، افرادی که تایر 
برای مصــرف می خواهند، مصرف 
خــود را جلو می اندازند. به طور مثال 
اگر قرار بود، به طور طبیعی شش ماه 
دیگر خرید تایر داشته باشند، از ترس 
گران نخریدن، اکنون خرید می کنند یا 

به جای یک حلقه، دو حلقه خریداری 
و انبار می کنند؛ بر این اساس مصرف 
افزایش پیدا می کنــد و این تقاضای 
کاذب سبب می شــود که کمبود در 
بازار بیشــتر احساس شــود و روند 
رشــد قیمت در کف بازار، ســرعت 

بیشتری پیدا کند.
تنهــا با بیان اینکــه، موارد فوق 
سبب شد که ظرف یکماه، یک جفت 
تایر تــا دو میلیون تومان هم در بازار 
نســبت به قیمتی کــه کارخانه ها در 
اختیار توزیع کنندگان قرار می دادند، 
اختــلاف پیدا کند، گفــت: این عدم 
توازن که در بازار ایجاد شد؛ مسئولان 
به فکر چاره اندیشی افتادند؛ برای این 
منظور، رو به سوی واردات آوردند و 
برای آنکه در کوتاه مدت بتوانند بازار 
را کنترل کنند، تعرفه را کاهش دادند 
تا واردات افزایش پیدا کند و از کانال 
افزایش واردات بتوانند، تناسبی میان 

عرضه و تقاضا ایجاد کنند.  
سخنگوی انجمن صنفی صنعت 
تایر تصریح کرد: این در حالیست که 
چنانچه ارز بــه  موقع تخصیص داده 
می شــد، اصلا نیاز به ایــن اقدامات 
نبــود؛ چرا کــه ظرفیــت تولید تایر 
سواری ما در کشــور، بیش از میزان 
مصرف است؛ البته مصرف طبیعی و 
نه تقاضای کاذب کــه تایر را کالای 
مصرفی می دانند. بازار برای آنکه در 
تعادل باشد، تمایل به سرمایه گذاری 
بــر روی تایر در بازار، از بین خواهد 

رفت.
وی خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر نیز علیرغم وعده هایی که داده 
شده که مشکلات ارزی تایر برطرف 
شــود، هنوز نوع مقررات و ضوابط 
به گونه ای اســت کــه کارخانجات 
نمی تواننــد ارز را دریافت کنند. باید 
توجــه کرد که تخصیص ارز بر روی 

کاغذ برای ما مشــکلی حل نخواهد 
کرد؛ تخصیص ارز برای ما تامین ارز 
و واریز ارز به حساب فروشنده است. 
تا زمانی که از بانک مرکزی حواله به 
حســاب مشــتری نیاید، برای ما ارز 
تامین نشده اســت؛ حال امضا روی 

کاغذ شده باشد. 
تنها افزود: در شــرایط موجود، 
ضوابطــی تعریف شــده کــه برای 
دریافت ارز، ســهیمه ارزی برای هر 
ماده اولیه را همچون ســال گذشــته 
در نظر گرفته انــد؛ به طور مثال گفته 
می شود که سال گذشــته چه مقدار 
شــتاب دهنده وارد کرده اید، امسال 
هم به همــان میزان مجاز هســتید؛ 
این در حالیســت که مــا برخی مواد 
را کــه خریداری می کنیم برای مدت 
طولانی تر خریداری می کنیم و مقدار 
مصرف آن در فرمولاسیون ما کم باشد 
و برای مدت طولانی در انبار داشــته 

باشیم و هر سال خرید نکنیم؛ بنابراین 
چون آمار واردات برخی مواد اولیه در 
سال گذشته وجود ندارد، امسال هم 

اجازه واردات نمی دهند.
سخنگوی انجمن صنفی صنعت 
تایر در پایان تصریح کرد: تخصیص 
ارز برای واردات راحت تر اســت و 
روند کار ســریعتر انجام می شود، ارز 
تخصیص داده می شــود، واردکننده 
تایــر را وارد و از گمــرک ترخیص 
می کنــد. اما اگر ایــن ارز به موقع در 
اختیار تولیدکننــده قرار می گرفت و 
اجرایی تر اقدام می شد، قادر خواهیم 
بود که بیــش از نیاز کشــور، تولید 
کنیم. در امر تولید اینگونه نیســت که 
بلافاصله پس از تخصیص ارز، تولید 
صورت گیــرد؛ واردات مواداولیه و 
رســیدن آن به دست کارخانجات و 
انجام فرآیند تولید و توزیع و رسیدن 
به دســت مصرف کننــده و کاهش 

التهاب بــازار، زمانبرتــر از واردات 
است؛ اما این طور ترجیح داده شد که 
ارز را ضربتــی به واردات تخصیص 
و تعرفه را کاهش دهند. گفتنی است 
که در پایان مهر ماه سال جاری هیات 
وزیران در جلسه ای به پیشنهاد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و به اســتناد 
اصل ۱۳۸ قانون اساســی جمهوری 
اســلامی تصویــب کرد که ســود 
بازرگانی انواع لاســتیک خودروی 
ســواری تا پایان سال ۱۴۰۲ به شش 
درصد کاهش پیدا کند؛ بر اساس این 
مصوبه سود بازرگانی انواع لاستیک 
خودروی سواری صرفاً تا پایان سال 
۱۴۰۲، به میزان شــش درصد تعیین 

می شود.
پیش از این، میزان تعرفه حقوق 
ورودی ایــن کالاها شــامل حقوق 
گمرکی معادل چهــار درصدِ ارزش 
گمرکی کالا به  علاوه  سود بازرگانی 
۲۸ درصدی بوده اســت که با کاهش 
سود بازرگانی به شش درصد، تعرفه 
ورودی ایــن کالاهــا بــا کاهش ۲۲ 

درصدی همراه خواهد بود.

سبد محصولات تایرسازان تغییر کرد؛

گلایه سخنگوی انجمن تایر از عدم تخصیص به موقع ارز

در حــال حاضــر دولــت باید بــا ســازوکارهایی مثــل عرضــه هدفمنــد زمین به 
بــازار ورود کنــد. دولــت حتی اگــر بــر روی قیمت ســاخت در بازار و نه ســاخت 
دولتــی، بــر تولیــد ســرمایه گذاری کند و بــه صورت گســترده زمیــن عرضه و 
واگــذار کنــد، قطعاً بر بــازار مســکن و کاهش قیمت زمیــن تأثیرگــذار خواهد بود.

اسحـق ارزانـی

مشکل بنزین چگونه حل می شود؟

احتمال افزایش وام اجاره

تماس: 44424999 076         تحریریه: 09347685841
واتساپ: 09347680714      اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:09347680714

 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصــادی - علی بنیادی 
نائینی گفت: آئیــن نامه های صنعت 
بیمــه با بهره گیــری از خرد جمعی و 
نظر ســنجی از ذینفعــان بازنگری و 
تدوین می شــود.علی بنیــادی نائینی 
معــاون توســعه بیمــه مرکــزی در 
خصوص جزئیــات اصلاح و تدوین 
آئیــن نامه های جدیــد بیمه مرکزی 
و نحــوه قانونگــذاری جدید گفت: 
مهمترین نظام های نــوآوری در دنیا 
مبتنی بر »نظام نوآوری باز« است یعنی 
به جای این کــه مجموعه محدود به 

»تحقیق و پژوهش« خود یا به اصلاح 
باشــد، در حوزه هــای   »R&D«
تولیــدی و خدماتی و آئین نامه جدید 
از خرد جمعی استفاده می شود.در واقع 
نگاه فراتر می رود و با افراد متخصص 
خــارج از رگولاتــوری اعم از خارج 
فضــای بیمه ای مانند فضــای بانکی 
داخل کشــور و یا حتی فضای خارج 
کشور ارتباط برقرار می شود تا بتوانیم 
دیدگاه های آنــان را در حوزه اصلاح 
آئین نامه های کسب و کار داشته باشیم. 
بنیــادی افزود: برای اجرایی کردن این 

رویکرد در بیمه مرکزی در ابتدا اصلاح 
آئین نامه ها را در دستور کار قرار دادیم 
و آئین نامه هایی که در کسب و کارهای 
مختلف بیمه ای تأثیرگذار بودند را در 
اولویــت قرار دادیــم. همچنین مقرر 
شــد برای بهره گیری از ظرفیت های 
فعالان بیمه ای، هم افزایی برای تدوین 
و اصــلاح آئین نامه ها ایجاد شــود. 
وی افزود: در همین راســتا مقرر شد، 
پیــش نویس آئین نامه ها قبل از اجرا و 
ابلاغ، مورد نظرسنجی ذی نفعان قرار 
گیــرد تا بتوانیم یک قانون پخته با یک 

اســتراتژی قابل اجرا و سود ده را اجرا 
کنیم. علی بنیــادی تصریح کرد: البته 
قبــل از این نیز ســندیکای بیمه گران 
ایران به عنوان نماینده شــرکت های 
بیمه در این روند حضور داشته و بیمه 
مرکزی در طول اجــرای آئین نامه ها 
از نظرات کارشناسی سندیکا استفاده 
می کرد. نماینده سندیکا زمان تصویب 
آئین نامه ها نیز در شــورای عالی بیمه 
حضــور دارد. امــا ذی نفعان دیگری 
مانند: نمایندگان، کارگزاران بیمه ای، 
شــرکت های ارزیابــی خســارت و 

اکچوئرها در صنعت بیمه هستند که که 
بعضاً تشــکل رسمی ندارند، لذا سعی 
کردیــم قبل از تصویب آئین نامه هایی 
که به این ذی نفعان مربوط می شــود، 
نظر کارشناسی آنان را نیز جویا شویم.

با رویکرد جدیدی که در اصلاح 
تدوین آئین نامه ها در دستور کار قرار 
گرفته، بر آن شدیم آئین نامه ها پس از 

بررســی اولیه در کمیسیون تخصصی 
شــورای عالی بیمه و قبل از این که در 
دستور کار شورای عالی بیمه قرار گیرد، 
بر روی سایت بیمه مرکزی بارگذاری 
شــود تا تمام اصناف و افــراد بتوانند 
آزادانه اظهار نظــر اصلاحی همراه با 
راهکار ارائه دهند و این نظرات جمع 
بندی شده و سپس در کارگروهی که به 

همین منظور در بیمه مرکزی تشــکیل 
شده، بررسی و در نهایت برای تصمیم 
گیــری به شــورای عالی بیمــه ارائه 
می شــود. این مقام مســئول در بیمه 
مرکزی در پایان خاطر نشان کرد: بیمه 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران در 
دور جدید کاری خود، تسهیل گری و 
برنامه های خود قرار داده است.تعامل با ارکان صنعت بیمه را در رأس 

معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی خبر داد؛

اصلاح آیین نامه های بیمه ای با رویکرد نوآوری باز
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